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گفــت و گـــو

خــــبر
در بیست ویکمین همایش سراسری 

دادستان های مراکز استان ها مطرح شد؛ 

۱۲ دستور رئیس قوه قضائیه 
 خطاب به دادستان های 

مراکز استان ها
  توجه تمام و کمال به موازین 
 شرعی و قانونی در انجام تحقیقات

بازرسی ها و بازجویی ها 
آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه، طی 
سخنانی در بیست و یکمین همایش سراسری 
دادستان های مراکز استان ها، با برشمردن 
مسئولیت هایی نظیر »ایجاد امنیت و آرامش 
در جامعه«، »قطع کردن دست متجاوزان به 
اموال عمومی و اموال مردم«، »کوتاه کردن 
دست متعدیان به حقوق مادی و معنوی 
افراد«، »تحقق عدالت اجتماعی و کم کردن 
فاصله دهک های مختلف«، »ایجاد رفاه 
برای مردم« و »فضای بهتر کسب و کار« که 
برعهده حکومت است، به نقش ویژه و برجسته 
دستگاه قضائی و مشخصاً دادستان ها در 
تحقق و ایفای این مسئولیت ها اشاره کرد. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای،  با 
بیان اینکه دادستان فقط قاضی نیست بلکه 
هم قاضی و هم مدیر است، گفت: دادستان 
هم باید در مسائل و موضوعات قضائی و 
حقوقی تسلط و تبحر داشته باشد و هم با 
علم مدیریت آشنا باشد؛ ضرورت دارد که 
یک دادستان در جهت انجام مأموریت های 
خطیر خود علاوه بر هوش، درایت و تدبیر؛ 
از شجاعت و صبر و خستگی ناپذیری نیز 
برخوردار باشد. وی ضمن تصریح بر اینکه 
برای کشف جرم و تعقیب مجرم، شناخت 
میدان و شناخت شرایط زمانی و زمان شناسی 
از موضوعات حائز اهمیت است، خاطرنشان 
کرد: دادستان برای تاثیرگذاری اقداماتش باید 
امور را از جهات پسینی و پیشینی، سنجش 
کند. رئیس دستگاه قضا این نکته مهم را نیز 
یادآور شد که چنانچه دادستان ها و مسئولان 
بخش های مختلف دادسرا، مسئولیت های 
خود را به نحو احسن انجام دهند، تاثیر این 
امر در اتقان آرای صادره از ناحیه دادگاه و 
به موقع بودن، اثرگذاری و بازدارندگی آن 
احکام و نتیجتاً رضایت مردم و استیفای حق 
آنها، بسیار مشهود و ملموس خواهد بود. 
»قدرت تجزیه و تحلیل و آشنایی با شگردهای 
دشمن«، یکی دیگر از شاخصه هایی است که 
رئیس دستگاه قضا بر ضرورت بهره مندی 
دادستان ها از آن تاکید کرد و مشخصاً در 
این زمینه به تلاش های سرویس های خبیث 
دشمن برای پیشبرد مطامع شان با بکارگیری 
و ساماندهی اشرار و اراذل و اوباش اشاره کرد. 
رئیس عدلیه به موضوع اهمیت »علم و قدرت 
تشخیص دادستان« اشاره کرد و در این زمینه 
با تشریح مفاد قانون »مجازات اخلالگران 
در نظام اقتصادی کشور« اظهار کرد: امروز 
در جنگ اقتصادی به سر می بریم و دشمن 
درصدد است با انواع شرارت ها و تحریم، 
عرصه را بر مردم ما تنگ کند و از مجرای 
اقتصاد ضربه وارد کند، در چنین شرایطی 
تدبیر و علم و قدرت تشخیص مقام قضائی و 
دادستان در کشف و شناسایی جرائمی که در 
حوزه اقتصادی به وقوع می پیوندند و اینکه آیا 
قصد مرتکبان این جرائم ضربه زدن و مقابله با 
نظام است یا خیر، موضوع بسیار حائز اهمیتی 
است. قاضی القضات به بیان توصیه هایی 
خطاب به دادستان ها پرداخت و این توصیه ها 
را به منزله بخشنامه لازم الاجرا معرفی کرد. 
»رسیدگی سریع و دقیق به پرونده های 
ضدامنیتی که در مقاطع خاص تشکیل 
می شوند«؛ »اعمال حداکثری اعطای ارفاقات 
قانونی برای محکومین واجد شرایط در عین 
توجه به این مهم که ترحم و ارفاق قانونی 
به افراد شرور و سارق که امنیت و آرامش 
مردم را برهم می زنند ظلم به دیگران است«؛ 
»توجه تمام و کمال به موازین شرعی و قانونی 
در انجام تحقیقات، بازرسی ها، جلب ها و 
بازجویی ها و نظارت ویژه بر کار ضابطین در 
این حوزه ها«؛ »تحصیل و جمع آوری ادله 
قبل از احضار افراد مگر در موارد ضروری 
و مسائل امنیتی که امکان صَرف زمان 
برای جمع آوری تحقیقات وجود ندارد«؛ 
»صدور دستورات صریح و شفاف به ضابط و 
کارشناس و پیگیری انجام این دستورات در 
زمان مشخص و همچنین مالایطُاق نبودن 
دستورات صادره به کارشناس و ضابط« 
؛ »پیگیری اجرای احکام قطعی صادره و 
انعکاس دلایل عدم اجرای حکم قطعی« ؛ 
»اتخاذ تدابیر ویژه و پیشگیرانه در موضوعات 
و پرونده هایی که ممکن است شکات زیادی 
پیدا کنند« ؛ »مشورت و همکاری با مسئولان 
استانی در عین داشتن استقلال قضات« ؛ 
»نظارت و دقت بر احکامی که محدودیت 
ایجاد می کند، نحوه و مدت نگهداری اموال 
توقیف و پلمب شده« ؛ »توجه قاضی اجرای 
احکام یا دادستان به انجام اعتراض به موقع 
و منطبق با ضوابط نسبت به احکامی که 
خلاف شرع و قانون تشخیص می دهند« و 
»اهتمام دادستان ها به اعمال نظارت مستمر 
فیزیکی و سیستمی به زیرمجموعه های 
خود و شعب دادیاری، بازپرسی و اجرای 
احکام« و »مساعدت به همکاران قضائی و 
صیانت از آنها در جهت پیشگیری از لغزش« 
دوازده دستوری بود که رئیس قوه قضائیه در 
این نشست خطاب به دادستان های مراکز 

استان ها صادر کرد. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی:  »به برخی نمایندگان مجلس 
یارانه پرداخت شده است« واریز یارانه به حساب نمایندگان 
مجلس عجیب بود و این سوال را مطرح کرد که دارایی آنها آن 
اندازه پایین است که نیاز دارند از یارانه  استفاده کنند؟ رحیم زارع، 
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس روز گذشته تصریح کرد: » 
سامانه رفاه ایرانیان با گذشت ۱۰ سال از هدفمندی یارانه ها هنوز 
ناقص است، مثلا عده ای یارانه حقشان بوده و پرداخت نشده و 
عده ای مانند برخی نمایندگان مجلس یا برخی مدیران ارشد یارانه 
به حساب شان پرداخت شده است. این نشان می دهد که بانک 
اطلاعاتی سامانه رفاه ایرانیان هنوز ناقص است و نیاز دارد که کامل 
و به روز شود. لذا نیاز بود که این بحث به روزرسانی بانک اطلاعاتی از 
شرایط اقتصادی مردم و بهبود وضعیت هدفمندی پرداخت یارانه ها 
یک بار به صورت جدی مورد بررسی و بازنگری قرار گیرد.« پیش از 
او هم سیدجلیل میرمحمدی، نماینده تکاب در مجلس با بیان »در 
حالی که مردم عادی، بیکاران، کارگران و بازنشستگان هنوز یارانه 
دریافت نکرده اند اما نمایندگان مجلس آن را دریافت کرده اند.« به 

این موضوع اشاره داشت.
 حقوق نمایندگان چقدر است؟

دریافت یارانه از سوی نمایندگان مجلس دارای ابهامات زیادی 
است از جمله اینکه میزان حقوق آنها به چه میزان است؟ مهمتر از 
آن اینکه شغل قبلی آنها پیش از نمایندگی چه بوده و چه درآمدی 
داشتند که با حضور در مجلس از میزان این درآمد کاسته شده و 
اقدام به دریافت یارانه می کنند؟ پاسخ به این اطلاعات ساده نیست 
چرا که برخی تمایلی ندارند تا مردم از میزان درآمد آنها مطلع شوند و 

تنها تعداد کمی از نمایندگان هستند که ابایی از شفاف سازی درباره 
دریافتی خود ندارند مانند مسعود پزشکیان که در سال 95 گفت: 
»من الان ۱۱ میلیون حقوق می گیرم که در خواب هم نمی دیدم 
این میزان بدهند. اگر عمل کنم پول به حساب من می ریزند و هر چه 
بیشتر عمل کنم این بیشتر خواهد شد.« اما در سال ۱4۰۰ توضیح 
داد: »من از مجلس حقوق  نمی گیرم. حقوق هیأت علمی می گیرم 
که بالای 25میلیون تومان است،. وی ضمنا تاکید می کند که  وگرنه 
من اگر طبابت کنم حداقل ده برابر پولی که از مجلس می گیرم 
درآمد دارم.« وقتی از پزشکیان سوال شد حقوق نمایندگان چقدر 
است؟ پاسخ داد: »گویا حقوقشان ۱2میلیون تومان است.« در همان 
سال شایعه ای درباره حقوق نمایندگان مجلس منتشر شد به نحوی 
که محمدحسین آصفری نایب رئیس مجلس شورای اسلامی در 
مورد احتمال دریافتی ۸۰ میلیونی مجلسی ها گفت: »کسی در 
مجلس حقوق ۸۰ میلیونی نمی گیرد. حقوق نمایندگان مجلس 
زیر 2۰میلیون تومان است« در اواخر فروردین سال جاری هم بهروز 
محبی نجم آبادی، عضو کمیسیون بودجه مجلس از تصویب افزایش 
۱۰درصدی حقوق نمایندگان در سال ۱4۰۱ در نشست دیروز این 

کمیسیون با هیات رئیسه مجلس خبر داد. 
 شغل نمایندگان چیست؟

اما شغل نمایندگان مجلس پیش از نمایندگی چه بود و پس از 
پایان4 سال حضور در پاستور چه شغلی خواهند داشت و آیا باز 
هم یارانه دریافت می کنند؟ خبرگزاری صداوسیما نوشته است: 
»بررسی های آماری نشان می دهد مجلس یازدهم، مجلسی با 
اکثریت قاطع اصولگراست که بیش از 9۰ درصد ساکنان آن دارای 

مدرک دکتری و کارشناسی ارشد هستند. همچنین با توجه به اینکه 
بسیاری از دارندگان مدرک کارشناسی ارشد راه یافته به مجلس، 
هم اکنون در حال گذراندن دوره دکتری هستند، مجلس یازدهم 
را می توان مجلس »دکترها« نام نهاد.« بنابراین بعید است که این 
افراد پیش از ورود به مجلس دارای شغلی با درآمد مکفی نبوده اند.  
سال 97 مسعود پزشکیان گفته بود: »بعد از وزارت، در عرض 3 سال 
به اندازه 3۰ سال پول به حسابم ریختند، هنوز در هیچ بیمارستان 
خصوصی و هیچ مطبی نرفتم. من حقوق دولتی دریافت کرده و 
شبانه روز مشغول فعالیت بودم، بعد از وزارت به جراحی بیماران 
پرداختم و پول به حسابم واریز می شد، در عرض سه سال به اندازه 
3۰ سال پول گرفتم خانه و باغ خریدم، زندگی ام را درست کردم و به 
خانواده ام کمک کردم. اگر به بیمارستان خصوصی رفته و مشغول 
می شدم 3۰ برابر بیشتر از این درآمد داشتم. اگر این اتفاق می افتاد 
بنده از خودم بدم می آمد چون ما انقلاب نکرده بودیم تا من به دنبال 

پول راه بیفتم و دنبال مدرک گرفتن و کسب درآمد باشم.« 
 نمایندگان چه کاره می شوند؟ 

باتوجه به اینکه مدرک تحصیلی 9۰ درصد نمایندگان مجلس 
کنونی دکترا و فوق لیسانس است، به طور حتم مشاغلی با حقوق 
بالا خواهند داشت به نحوی که نیاز به دریافت یارانه نداشته باشند.  
نمایندگان مجلس دهم به مشاغل گذشته خود بازگشتند به عنوان 
نمونه غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی، نماینده رشت در دو دوره نهم 
و دهم که پس از پایان مجلس دهم گفت: »به دانشگاه باز می گردم« 
قاسم میرزایی نیکو در پاسخ به سوال ما مبنی بر اینکه پس از 
نمایندگی به چه کاری مشغول خواهد شد؟ گفت: »ابتدا به کار های 
عقب مانده خود می پردازم. قبلا تدریس داشتم. هماهنگی هایی 
انجام دادیم که کار تاسیس یک موسسه فرهنگی را انجام دهیم.« 
تجری در پاسخ به این سوال که بعد از دوره 4 ساله نمایندگی به چه 
کاری مشغول خواهید شد؟ گفت: »بنده پس از نمایندگی، به عنوان 
قاضی در دادسرای دیوان عالی کشور مشغول خواهم شد در عین 
حال کار کشاورزی هم دارم.« داود محمدی دیگر نماینده مجلس 
دهم اظهار داشت: »بنده از ابتدا معلم بودم و تدریس می کردم. در 
آموزش و پرورش و همچنین نهاد های دیگری، چون وزارت کشور 
و فرمانداری فعالیت کردم، اما عمده فعالیت بنده، تعلیم و تربیت و 
آموزش و پرورش است. در حال حاضر همین حوزه یعنی کلاس 
درس و رفت و آمد به نهاد های آموزشی را ادامه خواهم داد امیدوارم 
توانایی این ها را داشته باشم.« بخشی از نمایندگان مجلس نهم 
هم به مشاغل قبلی بازگشتند یا شغل جدید داشتند مانند مهدی 
کوچک زاده نماینده پایتخت نشینان در دوره های هفتم، هشتم و نهم 
مجلس که پس از پایان این مجلس گفت: »استخدام دانشگاه است 
و چند روزی می شود که کار خود را در دانشگاه شروع کرده است.« 
پاسخ ابراهیم کوثری جالب بود که گفت: »اگر اجازه دهند به عنوان 

مدافع حرم به سوریه خواهم رفت.« 

آرمان ملی:  شاید اگر عمر مجلس دهم به 
تصویب طرح شفافیت آرای نمایندگان قد می داد 
امروز دیگر شاهد رفت و برگشت های بسیار این 
طرح در مجلس و شورای نگهبان و اظهار نظرات 
مختلف نبودیم و عملکرد نمایندگان مجلس و  
آرای آنها به طرح  های مختلف به طور شفاف مانند 
یک اتاق شیشه ای در منظر و مرآی جامعه قرار 
گیرد. اما به نظر می رسد که نمایندگان به سمت 
و سویی رفته اند که به جای شفافیت آرای خود 
طرح دیگری را دستور کار قرار داده اند و شفافیت 
آرای قوا و موادی از آن را بررسی کنند.  طرحی  
که روز گذشته در صحن علنی مجلس مورد بحث 
قرار گرفت و موادی از آن به تصویب نمایندگان 

مجلس رسید. 
 ماجرای یک طرح 

شفافیت مسئولان و دستگاه ها در کشور از 
مسائل ضروری است که بر آن تاکید شده و 
محدوده آن نیز به غیر از موارد نظامی و امنیتی، 
شامل همه مسائل مرتبط با مردم می شود. این 
مساله که بیانگر جایگاه مردم در نظام اسلامی و 
نوع رابطه مسئولان با مردم است، مطالبه عمومی 
بوده که بارها بر آن تاکید شده است. آنچه مسلم 
است در فضای غبارآلود و مه آلود چیزی قابل 
مشاهده و شفاف نیست و در این فضا اگر هم 
تحولاتی در جهت منفی و خلاف منافع ملت رخ 
دهد باعث خواهد شد تا اعتماد مردم و سرمایه 
اجتماعی تحلیل رود. در راستای همین امر هم 
»ماجرای شفافیت« از روزی شروع شد که در 
زمان مجلس گذشته برخی از افراد خارج مجلس 
بر شفافیت رای نمایندگان مجلس تاکید داشتند 
و گفتند باید این امر هرچه سریع تر انجام شود 
و عدم شفافیت رای نمایندگان را بهانه ای برای 
حمله به نمایندگان مجلس قرار دادند. از زمان 
آغاز به فعالیت مجلس فعلی و از روز نخست اجرای 

اصل شفافیت بارها بر زبان نمایندگان مختلف 
جاری شد و برای اجرای آن پیشنهادات مختلفی 
مطرح کردند. حال امر تصویب همین امر ساده و 
همان پیشنهاد »شفاف شدن رای نمایندگان« 
آنقدر توسعه یافته که در مجلس به دنبال تهیه 
قانونی برای شفاف شدن امور همه قوای سه گانه 
از شورای روستاها گرفته تا محاکم قضایی و 
دستگاه های اجرایی. مجلس یازدهم هم جهت 
اجرای این امور به دنبال جاری و ساری شدن اصل 
شفافیت تصمیمات و عملکردها در قوای سه گانه 
بوده و به دنبال این است که نهادها و دستگاه های 
اجرایی مثل هیأت دولت، وزارتخانه ها، سازمان ها 
و مؤسسات دولتی، بانک ها و … و هم نهادهای 
شورایی شامل مجلس، مجمع تشخیص مصلحت 
نظام، شورای عالی و شوراهای شهر و روستا تحت 
اصل شفافیت قرار گیرند. شفافیت پیشنهادی 
در طرح برای دستگاه های اجرایی شامل داده ها، 
تصمیمات و اطلاعات عمومی مثل آیین نامه ها، 
اسناد و مکاتبات اداری است. برای نهادهای 
شورایی مثل مجلس و مجمع تشخیص مصلحت 
و … انتشار مشروح مذاکرات صحن، کمیسیون ها 
و آرای افراد، پیشنهاد شده است، یعنی همان 
چیزی که پیش از این در طرح شفافیت آرای 
نمایندگان به دنبال آن بود؛ اما با ابعاد وسیع تر و 
برای همه نهادهای شورایی. نکته مهم این است 
که در طرح فعلی برخلاف طرح پیشین که »طرح 
شفافیت آرای نمایندگان« نام داشت تعیین 
محرمانه بودن آرا به عهده نمایندگان بود، اما در 
طرح جدید این اختیار به شورای عالی امنیت ملی 
سپرده شده است. برخی از نمایندگان مجلس 
پیش از این نسبت به این روند تذکراتی را مطرح 
کرده بودند و این طرح را به نوعی فرار از مطالبه 
بحق مردم برای شفافیت آرا ارزیابی می کردند؛ 
چنانکه چندی پیش بیژن نوباوه نماینده تهران 

گفته بود: باید ابتدا طرح شفافیت آرای نمایندگان 
تعیین تکلیف و در مجلس به رای گذاشته شود 
و سپس طرح جدیدی که تحت عنوان شفافیت 
قوای سه گانه، نهادها و سازمان ها در جلسه بررسی 
می شد. در ابتدا طرح اولیه یعنی طرح شفافیت 
آرای نمایندگان باید تعیین تکلیف و در صحن 
مجلس درباره آن رای گیری می شد و در صورتی 
که رای نیاورد طرح بعدی مورد رسیدگی قرار 
می گرفت. حال باید دید تکلیف این دست طرح ها 

در مجلس چه خواهد شد.
 تصویب شفافیت آرای قوا در مجلس

نمایندگان مجلس در جلسه علنی دیروز 
گزارش کمیسیون امور داخلی کشور و شوراها 
در مورد طرح دو فوریتی شفافیت قوای سه گانه و 
دستگاه های اجرایی و سایر نهادها را بررسی کرده 
و ماده 2 این طرح را به تصویب رساندند. بر اساس 
ماده 2 این طرح؛ مشمولان این قانون موظفند 
داده ها و اطلاعات ذیل را که مربوط به آن دستگاه 
است، از طریق سامانه های مربوط به خود منتشر و 
در دسترس عموم قرار دهند:  نمایندگان همچنین 
در ادامه بررسی طرح شفافیت قوای سه گانه و 
دستگاه های اجرایی و سایر نهادها ، ماده 3 این 
طرح را تصویب کردند. طبق این مصوبه، مشمولان 
این قانون از جمله مجمع تشخیص مصلحت 
نظام )فقط در اجرای اصل ۱۱2 قانون اساسی در 
موارد اختلافی مجلس و شورای نگهبان( هیات 
عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
مجلس شورای اسلامی، هیات وزیران، شوراهای 
اسلامی شهر و روستا و شوراهای موضوع این قانون 
موظفند مشروح مذاکرات خود را اعم از صحن و 
کمیسیون های تابع آنها و آرای ماخوذه از اعضا 
را به تفکیک اسامی موافق، مخالف، ممتنع و 
کسانی که در رای گیری شرکت نکرده اند، حداکثر 
ظرف یکماه در پایگاه اطلاع رسانی خود با قابلیت 

خوانش رایانه ای منتشر نمایند، مگر در مواردی 
که به موجب قانون اساسی و قوانین مربوط به هر 
یک از نهادهای مذکور در این قانون، تشکیل جلسه 
غیرعلنی یا رای گیری مخفی پیش بینی شده 
باشد. این در حالی است که نمایندگان مجلس 
در بررسی ماده 3 طرح شفافیت قوای سه گانه، 
پیشنهاد مالک شریعتی مبنی بر اینکه هیات 
رئیسه مجلس موظف است که مشروح مذاکرات 
قوانین و جلسات خود و آرای ماخوذه را به تفکیک 
اسامی موافق، مخالف و ممتنع و عدم شرکت در 
رای گیری حداکثر تا یک هفته پس از هر جلسه 
را صرفا برای نمایندگان مجلس در سامانه مجلس 
شورای اسلامی منتشر نماید؛ بررسی کرده و در 
نهایت با آن مخالفت کردند. این پیشنهاد جهت 
تصویب نیاز به دو سوم رای نمایندگان داشت که 
به دلیل عدم رسیدن آرای موافق به حد نصاب به 

تصویب نرسید.
 الوعده وفا

رئیس مجلس با اشاره به تصویب شفافیت 
آرای نمایندگان در طرح شفافیت قوای سه گانه و 
دستگاه های اجرایی و سایر نهادها گفت که مجلس 
شفافیت را از خود آغاز کرد و این بخشی از طرح 
جامع »شفافیت قوای سه گانه« است. محمدباقر 
قالیباف در مطلبی در صفحه توییتر خود با اشاره 
به تصویب موادی از طرح شفافیت قوای سه گانه و 
دستگاه های اجرایی و سایر نهادها نوشت: »الوعده 
وفا... امروز شفافیت آرای نمایندگان هم با رأی 
قاطع ۸7 درصدی نمایندگان مجلس یازدهم 
تصویب شد. مجلس شفافیت را از خود آغاز کرد و 
این بخشی از طرح جامع »شفافیت قوای سه گانه« 
است که طیف گسترده ای از نهادها را در هر سه قوه 
و در مهم ترین روندها مشمول شفافیت خواهد 
کرد و گامی مهم در مسیر تحقق حکمرانی نو 

خواهد بود.«

مشکلات معیشتی موضوعی نیست که به راحتی بتوان از آن 
عبور کرد. یک نماینده مجلس گفت: اصلاح ساختار اقتصادی یک 
ضرورت تاریخی است؛ اما مگر قرار نبود بر اساس مصوبه مجلس 
سبد غذایی مورد نیاز خانوارها از طریق کالابرگ با قیمت شهریور 
۱4۰۰ قرار داده شود؟ این شوک تورمی را چگونه توجیه می کنید؟ 
مبادا صندلی سبز باعث شود یادمان رود هر چه داریم از مردمی 
است که امروز سفره هایشان کوچک و کوچک تر شده اند .معین ا... 
سعیدی از ساختار نظام بانکی کشور انتقاد کرد و گفت: نظام بانکی 
ما ربا اندر ربا اندر ربا است. از دولت سیزدهم انتظار داشته و داریم 
که برنامه مشخصی جهت اصلاح ساختار بانکی کشور ارائه کند. 
این عضو کمیسیون کشاورزی مجلس با اشاره به مشکلات حوزه 
راه در استان چابهار، از رسیدگی نکردن به مشکلات معلمان خرید 
خدمات انتقاد کرد و گفت: شان حقوقی و انسانی این عزیزان 
خدشه دار شده است. برای ارتقای شرایط معیشتی شان تدبیر کنید. 

 

اصلاح ساختار اقتصادی 
یک ضرورت تاریخی 

است

 تقصیرها را  
بر گردن دولت قبل 

نیندازید 

  

 قوانین جامعه 
 به اطلاع مردم 

برسد

آشنایی جامعه به قوانین امر مهمی است .چرا که مردم با حق خود 
آشنا می شوند. یک وکیل دادگستری گفت: اطلاع از همه قوانین  
امکان پذیر نیست.  با این پیش فرض باید تلقی کرد که اغلب  افراد 
نسبت به قوانین و مقررات وضع شده در مجلس ناآگاهند  اقداماتی 
را انجام می دهند که برخلاف قوانین تلقی می شود و قوه قضاییه را 
مجبور می کند که با آن  برخورد کند. هوشنگ پوربابایی تصریح کرد: 
علاوه بر روزنامه رسمی، رسانه های ارتباط جمعی موظفند حداقل 
قوانینی که مبتلابه جامعه اند و قوانین مهم تلقی می شوند را از طریق 
فضای مجازی به اطلاع مردم برسانند و  رسانه ها هم از  کارشناس های 
حقوقی استفاده کرده و این موضوعات را تبیین کنند. اگر قوه قضاییه 
یا مجلس یا رسانه ها مطلع می شوند که یک  موضوعی در جامعه 
بشدت در حال انتشار است و مردم از آن اطلاع ندارند و امکان دارد 
به علت عدم اطلاع مرتکب  عمل مجرمانه ای شوند؛ باید نسبت به 

آگاهی بیشتر مردم اقدام کنند.

هر دولتی که بر سر کار می آید برخی تقصیرها را متوجه دولت قبل 
می کند. نماینده مردم مشکین شهر می گوید: نامزد انتخابات ریاست 
جمهوری وقتی وارد عرصه رقابت می شود، با مطالعه و علم به شرایط 
حاکم بر کشور خود را در معرض دید و انتخاب مردم می گذارد. یعنی 
شرایط مملکت را می بیند و با منابع و ظرفیت های موجود یا درآمد هایی 
که در آینده می تواند ایجاد کند، وعده می دهد. متاسفانه اینکه تقصیر ها 
توسط دولت های وقت بر گردن دولت قبلی انداخته شود، در کشور ما 
رسم شده است؛ هرچند معتقدم این کار به صورت غلوآمیز در هشت سال 
دولت های یازدهم و دوازدهم صورت گرفت. محمودعباس زاده تصریح 
کرد: بنده جزو معدود نمایندگانی بودم که زمان بررسی صلاحیت وزرای 
پیشنهادی دولت سیزدهم، هم در نقد برنامه های اقتصادی آن ها و هم 
در نقد تیم اقتصادی، صحبت هایی داشتم. آن ایام برخی همکاران به من 
خرده گرفتند که چرا این اظهارات را بیان می کنی. به آن ها می گفتم 

هشت ماه بعد متوجه دغدغه های من می شوید که همین طور هم شد.

»آرمان ملي«  روایت مي کند:

 برخی نمايندگان
 يارانه می گيرند! 

  بررسی شغل نمایندگان 
قبل و بعد بهارستان

»آرمان ملی« مسائل پیرامون طرح شفافیت در مجلس را بررسی می کند

ديگر رأي ها مخفي نمي ماند؛نه در مجلس،نه دولت، نه مجمع
محمد باقر قالیباف: مجلس شفافیت را از خود آغاز کرد

محسن روحی صفت در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
طالبان باآمریكا روابط پنهان دارد؛  

ضد آمریكایي نیست
 کاهش تنش میان طالبان و آمریکا 

از مذاکرات دوحه آغاز شد
آرمان ملی- علیرضا پورحسین:  
سرپرست وزارت کشور افغانستان در 
مصاحبه ای عنوان کرده است که به 
آمریکا به چشم دشمن نگاه نمی کند 
و به توافق دوحه پایبند هستند. او 
افزوده است که خواهان روابطی بر مبنای اصول و 
هنجارهای دیپلماتیک با آمریکا هستند و باید در این 
خصوص شفاف سازی کنند زیرا در 2۰ سال گذشته 
اوضاع در افغانستان حالت جنگ و دفاع داشته است. 
حقانی افزوده است: وقتی توافق دوحه انجام شد، تصمیم 
گرفتند که در این مورد صحبت نکنند و در آینده مایل 
هستند روابط خوبی با ایالات متحده و جامعه بین المللی 
داشته باشند. او تاکید کرد که خاک افغانستان برای 
تهدید هیچ کس مورد استفاده قرار نخواهد گرفت هرچند 
گروه های مختلف تروریستی در این کشور در حال 
فعالیت هستند. این صحبت ها در حالی عنوان می شود 
که طالبان هنوز در خصوص مسائلی همچون حقابه 
هیرمند که مساله ای کاملا قانونی است همکاری لازم را 
با ایران ندارد. در راستای بررسی این مسائل »آرمان ملی« 
گفت وگویی با محسن روحی صفت، دیپلمات پیشین 

وزارت خارجه داشته است که در ادامه می خوانید: 
 اظهارنظر مقامات طالبان در راستای برقراری 
رابطه حسنه با ایالات متحده در چه راستایی 

صورت گرفته است؟
همه چیز از زمان مذاکرات طالبان و آمریکا در دوحه 
آغاز شد و در آن زمان تفاهماتی میان طرفین شکل 
گرفت که مشخصا دشمنی را بین آمریکا و طالبان از 
بین برد. در زمان مذاکرات دوحه طرفین به دنبال منافع 
خود بودند و به توافقاتی نیز دست پیدا کردند. آمریکا با 
توجه به هزینه های سنگینی که در خاورمیانه متحمل 
شده بود، قصد داشت از این هجمه سنگین رها شود. از 
سوی دیگر نیز به دنبال این بودند تا قسمتی از افغانستان 
که طالبان بر آن تسلط داشت، علیه آمریکا نباشند و 
طالبان نیز به شکلی با پذیرش خواسته های آمریکا 
به دنبال این بود تا تحرکات سیاسی خود را رسمیت 
بخشد و حداقل آمریکا را دیگر در مقابل خود نبیند تا 
آسان تر به خواسته های خود در افغانستان دست یابد. 
خواسته های طرفین تا حدود زیادی به واقعیت نزدیک 
شد و هر یک از طرفین 7۰ درصد خواسته های خود را 
به دست آوردند. باید توجه داشت که حدود 3۰ سال 
پیش که طالبان در افغانستان به قدرت رسید، ماهیتی 
ضد آمریکایی نداشت بلکه شرکت های آمریکایی 
از طالبان حمایت مالی انجام می دادند تا بتوانند در 
آینده گاز ترکمنستان را از طریق خاک افغانستان به 
پاکستان منتقل کنند. بنابراین طالبان از ابتدا رویکرد 
ضدآمریکایی نداشته است. طالبان فقط بر این باور 
بود که آمریکا رقیب آن ها در افغانستان است که در 
این خصوص نیز به توافق رسیدند و آمریکا از خاک 

افغانستان خارج شد. 
 این تعامل طالبان با آمریکا چه پیام هایی 

برای ایران دارد؟
تعامل طالبان با آمریکا از چندین جهت قابل بررسی 
است. باید توجه داشت که در برهه ای از ز مان آمریکا 
شخص حقانی را تروریست نامیده بوده و برای سر او 
جایزه تعیین کرده بود اما سیاست های آمریکا مشخص 
شد که با توجه به منافعشان تغییر می کند و امروز 
با همین شخص تعامل دارند. آمریکا حقوق بشر را 
متناسب با منافع خود تعریف می کند و بر همان اساس 
پیش می رود. تمامی دولت ها و کشورها بر اساس منافع 
خود پیش می روند و طالبان نیز بر همین اساس امروز 
می گوید که می خواهد رابطه خوبی با آمریکا داشته 
باشد و آمریکا را دشمن خود نمی داند. طالبان به این 
نتیجه رسیده است که اگر بخواهد با آمریکا دشمنی 
کند، نمی تواند در افغانستان حکومت کند. امروز مبالغ 
زیادی از دارایی افغانستان در آمریکا بلوکه شده و در 
همین راستا نمی خواهد این دارایی ها را از دست دهد. 
به صورت طبیعی طالبان زمانی که به این نتیجه رسیده 
تا منافع خود را تامین کند، به همین علت سیاست هایی 

را انتخاب می کند که در همین مسیر باشد. 
حقابه  اختلاف درخصوص  مساله  ایران   
رودخانه هیرمند را چگونه می تواند حل و فصل 

کند؟
موضوع آب در اختلافات بین کشورها یک موضوع 
پیچیده است اما با این وجود ایران و افغانستان در این 
خصوص توافق کرده اند و امروز نیز عنوان می کنند که به 
این توافق پایبند هستند. امروز طالبان عنوان نمی کند 
که این توافق را قبول ندارد بلکه می گویند به آن متعهد 
هستند. امروز اختلافی که وجود دارد در خصوص نحوه 
اجرای توافق است. به این شکل که در سال هایی که 
خشکسالی رقم می خورد باید در خصوص حقابه مذاکره 
مجزا صورت گیرد. مساله حقابه هیرمند جنبه های 
غیرحقوقی و سیاسی دارد به این شکل که باید به 
وضعیت دو کشور در این برهه زمانی نیز دقت کرد. ایران 
باید در ابتدا یک مدیریت در حوزه آب داشته باشد و به 
شکلی عمل کند که نیازمند حقابه از افغانستان نباشد 
و پس از آن از موضع قدرت وارد مذاکره با طالبان شود. 
باید توجه داشت که ایران نیز اهرم هایی در اختیار دارد 
که می تواند بوسیله آن ها طالبان را تحت فشار قرار دهد. 
مشخصا آن ها در زمینه های مختلف به ایران نیاز دارند 
و به همین علت نمی توانند در یک موضوع خاص به آن 
شکلی که دوست دارند، عمل کنند. ایران فعلا باید مسیر 
دیپلماتیک را در پیش گیرد و از نگاه اقناع وارد رایزنی 
شود. آب باید یک مورد از مجموعه رایزنی های ایران و 
طالبان باشد و نباید به عنوان یک موضوع مستقل به آن 
رسیدگی شود. باید مقدماتی چیده شود و زمینه فراهم 
شود تا ایران بتواند از مسیرهای مختلف حق خود را از 

طالبان بگیرد. 


